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ODGOJ, KRIVCI I PRAVDA 
 

U ozračju najnovijih događanja na pravnom, političkom i gospodarskom planu, čini se da s jedne 

strane pravda i pravednost ipak pobjeđuju i na javi, a ne samo u bajkama koje čitamo ili puštamo 

djeci. U zadnje vrijeme samo neke važne ili nekad važne ličnosti završavaju po sudovima i 

zatvorima, a mnogima od nas kao da pada i posljednje kamenje sa srca. Možda nam je trebalo 

dvadesetak godina da rasčistimo s povijesti i postanemo svjesni kako i zašto danas živimo, a 

imamo već i svoju djecu koju valja nečemu naučiti, izvući pouku iz prošlosti i posložiti si 

kockice za svoju dobrobit danas i u budućnosti. 

Krivci i pravda unutar obitelji                                                                       
Je li bitno tko je kriv ili da pravda pobjeđuje - unutar obitelji? Iz perspektive zadovoljstva, 

motivacije za rad, stvaranje i bivanje u društvu bitnije je da naučimo živjeti u skladu, da se 

ponašamo odgovorno i sprečavamo sukobe prije nego što oni eskaliraju, bitno je da razumijemo 

jedni druge, da smo jedni drugima podrška, a ne suci ili čuvari u zatvoru. Tako je ljepše živjeti, 

tako se već živi - u uređenim društvima. A ako težimo brinuti se jedni za druge, misliti na druge, 

razmišljati iz tuđe perspektive, i naše će društvo postati ljepše, bolje, pravednije. 

Krivci i pravda za vrijeme školovanja                                                                                 

Prisjetimo se sebe u vrtiću, školi ili na fakultetu, koliko je bilo dobrih odgajatelja, učitelja i 

profesora? Koliko je bilo nepravde? Bi li mi sad trebali to danas ispravljati u svoje ime i ime 

svog djeteta? Razmislimo na sljedeći način: Jednom prilikom je Majka Tereza rekla da se ona 

neće pridružiti prosvjedima protiv rata, već samo onima za mir. Po istom principu bi mi trebali 

unjeti pravdu, pravednost i kvalitetu u odrastanje i školovanje  svoje djece. Trebamo razmisliti 

kako bi odgajatelji, učitelji, profesori trebali djelovati, ponašati se, predavati da odrastanje i 

školovanje naše djece postane korisno, perspektivno i pravedno. Izložimo im te svoje prijedloge 

rješenja umjesto da ih kritiziramo, ili im prijetimo tužbama. Dugoročno gledano, trebamo si 

uzeti više vremena i snage da puno više raspraljamo o tome čega treba biti i kako bi se 

trebali/mogli organizirati za bolje danas i sutra, i LJEPŠU NAŠU. 

Krivci i pravda na poslu                                                                                                      
Zamislimo da nemamo više koga okrivljavati za svoju neželjenu situaciju u kojoj živimo i 

radimo. Zamislimo da su svi krivci u zatvoru ili u mirovini. Zamislimo da držimo čarobni štapić 

u ruci i možemo sve, samo ne znamo što bi. Kako se onda pokrenuti s mrtve točke, kako 

pokrenuti sebe i gospodarstvo? Možda rad i zalaganje nisu dovoljni, možda nam treba neki plan 

ili koncept. Počnimo od sebe, svog radnog dana, svoj klijenta, svog kolege. Unesimo tračak 

boljeg društva u društvo u kojem se krećemo, a ne samo ono s televizije. Pokrenimo sebe i 

postati ćemo živi, sretniji i zadovoljniji. Tada će pozitivni rezultati počet frcat na sve strane:-) 

Krivci, nepravda i bijeg od odgovornosti:-)                                                                                           

Često nam se čini da je ovo društvo prožeto osjećajem za nepravdu, neravnopravnost i bježanje 

od odgovornosti, kao da nas tome sustavno uče, a ustvari do cilja bi trebali brže i lakše-prečicom. 

Evo jednog živog primjera: Mama vodi svoje četverogodišnje dijete na klizanje. Dijete nikako 

ne želi obući rukavice. Mama više ne zna što će i pusti dijete na led bez rukavica i kako to 

obično biva, dijete padne, a mama pređe djetetu preko prsta s klizaljkom. U maminim očima je 

dijete krivo, svojeglavo, tvrdoglavo i zato se događaju takve grozne stvari i njoj i djetetu. Mama 

je našla dežurnog krivca, al se svejedno ne osjeća dobro, ni ona, ni dijete. Kada tu istu mamu 

suprostavimo s činjenicom da je ona odgovorna odrasla osoba i da bez obzira na djetetov 

karakter, mama nije smjela pustiti dijete na klizanje bez rukavica, mama razočarano komentira: 

"Sad sam još ja kriva." 

Odgovorno ponašanje odrasle osobe ne znači biti hrabar i reći: Ja sam kriv. Odgovorno 

ponašanje znači da na vrijeme sagledamo i spriječimo loše posljedice. Odgovorno ponašanje 

znači da si pokušamo zamisliti što bi bilo kad bi bilo: lijepo, pozitivno, sretno, uspješno pa onda 

razmislimo što bi mi trebali učiniti i reći da sve planirano ispadne OK. Odgovorno ponašanje 

pojedinca je preduvjet za uspjeh kako obitelji tako i čitavog društva. Zato neka nam taj osjećaj 

odgovornosti uđe pod kožu, za bolje danas i sutra!  

 


